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lavet nogle lovforslag, som vi synes hænger me- 
get godt sammen. Og hvis nogen vil ind og æn- 
dre på det, er det jo ikke unaturligt, at vi så vil 
sige, at vi jo så også synes, at betingelsen sådan 
set skal være, at man så i sidste ende er villig til 
også at støtte lovforslagene. 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ministeren. Der er ikke flere, der har øn- 
sket ordet. 

Hermed sluttede forhandlingen, og lovforslaget 
overgik derefter til anden behandling. 

Afstemning 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til Miljø- og 
Planlægningsudvalget. Hvis ingen gør indsigel- 
se, betragter jeg det som vedtaget. (Ophold). Det 
er vedtaget. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 
12) Første behandling af lovforslag nr. L 87: 
Forslag til lov om ændring af lov om miljø og 
genteknologi. (Konsekvensrettelser som følge 
af kommunalreformen). 
Af miljøministeren (Connie Hedegaard). 
(Fremsat 24/2 2005). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Eyvind Vesselbo (V): 
Ja, så er vi ved at nå til vejs ende med de otte 
lovforslag i kommunalreformen på miljødelen. 
Jeg skal ikke sige meget om det her lovforslag, 
for det er jo rimelig enkelt. Det indebærer, at am- 
ternes nuværende opgaver efter lov om miljø og 
genteknologi overgår til staten. 

Kl. 20.20 
Det er sådan i dag, at tilsynsopgaverne efter 

den gældende lov er delt mellem stat og amter. I 
lovforslaget foreslås det, at amternes nuværende 
tilsynsopgaver overføres til staten. Og man må 
sige, at lovforslaget således også er udtryk for en 
forenkling, idet det indebærer, at der fremover 

alene vil være én tilsynsmyndighed inden for 
lov om miljø- og genteknologiens område. 

Lige for at præcisere, hvad det er, der så over- 
går til staten, så er det tilsynet med produktion 
af genetisk modificerede planter, dyr og mikro- 
organismer, at tilsynet med vilkårene i godken- 
delser af forsøgsudsætning med genetisk modi- 
ficerede organismer overholdes, samt tilsyn med 
udstilling og informationsformidling med gene- 
tisk modificerede organismer. 

Så det, der egentlig bare sker her, er, at man 
flytter opgaverne fra amterne til staten, og at der 
bliver én tilsynsmyndighed på alle de relevante 
områder. Derfor kan vi støtte det her forslag, og 
vi ser frem til, at vi får en god og saglig debat og 
måske også enstemmighed bag lovforslag num- 
mer otte i rækken om kommunalreformens mil- 
jødel. 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Der er ingen korte bemærk- 
ninger. Vi går videre til Socialdemokratiets ord- 
fører, hr. Torben Hansen. 

Torben Hansen (S): 
Nu har vi jo hele dagen siden klokken 10 i for- 
middags argumenteret for, at man skulle undgå 
at sprede den faglige ekspertise, men man skulle 
sørge for, at den var samlet, og at der, hvor man 
havde en ordentlig faglig ekspertise, også var 
der, hvor opgaverne lå eller omvendt, afhængig 
af om det er hønen eller ægget, der kom først. 

Det er rent faktisk det, som sker med det her 
lovforslag, nemlig at hele tilsynet med gmo bli- 
ver samlet i Skov- og Naturstyrelsen. I dag lig- 
ger det ude hos amterne, nogle har få erfaringer 
med det, andre har slet ingen erfaringer med 
det. Så vi synes rent faktisk, det er meget fornuf- 
tigt, at vi får det samlet et sted, og det vil så sige 
hos staten i Skov- og Naturstyrelsen. 

Så kom ikke og sig, at vi ikke er imødekom- 
mende over for dele af kommunalreformen. Det 
var en ottendedel eller 121h pet. 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Vi går videre i ordførerræk- 
ken. Den næste er ordføreren for Dansk Folke- 
parti, hr. Jørn Dohrmann. 

Jørn Dohrmann (DF): 
L 87 er jo en lov, som burde være gennemført for 
lang tid siden. Man erkender, at amterne har 
haft et begrænset ansvar, hvor de alene faktisk 
skulle holde øje med tilsynsopgaver. Og der er 
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selvfølgelig nogle amter, der aldrig har haft no-. 
gen virksomheder at føre tilsyn med omkring 
det med gmo'ere. 

Derfor er det godt, at vi får en forenkling ved 
at det går over til staten, også her med hensyn til 
godkendelseskompetencen, så vi får viden sam- 
let ét sted. Dansk Folkeparti mener jo selvfølge-' : 
lig, at det med L 87 er et skridt i den rigtige ret- 
ning mod at få en forenkling på det her område.: 
Og så må vi jo sige, at når vi går fra tre niveauer 
til to, jamen så går det da i den rigtige retning, 
som det er, hr. Torben Hansen gerne vil have. Vi 
får jo netop så få led som overhovedet muligt, 
og det hilser vi jo velkommen i Dansk Folkepar- 
ti. 

Det vigtige for Dansk Folkeparti er jo også, at : 
det er borgerne, der bliver sat i centrum netop 
med den her kommunalreform. Det er jo, at der 
skal være den her ene indgang til systemet, net- 
op sådan at borgerne ikke bliver den berømte ; 
kastebold i systemet. Så selve kommunalreform- 
aftalen indebærer jo også, at der gennemføres en 
lang række ændringer af de her opgaver, der 
skal varetages af det officielle Danmark. Så det 
er godt, vi får den her lovændring. Vi hilser den, 
velkommen fra Dansk Folkepartis side. 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Den næste er den konservati- 
ve ordfører, hr. Christian Wedell-Neergaard. 

Christian Wedell-Neergaard (KF): 
Det er så det sidste i rækken af otte lovforslag på 
miljøområdet, og her er det om miljø- og gentek- 
nologi. Amterne varetager med meget forskellig 
intensitet tilsynsopgaver under denne lov, nogle 
amter sjældent og andre slet ikke. 

Lovforslaget lader tilsynsopgaverne følge de 
øvrige opgaver på området, der alle varetages af 
staten. Hele lovforslaget flyttes altså til staten. 
Det vil naturligvis også i lighed med alle de øv- 
rige lovforslag, vi har været igennem, være en 
forenkling, og derfor kan Det Konservative Fol- 
keparti støtte forslaget. 

Kl. 20.25 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Tak til ordføreren. Den næste ordfører er den ra- 
dikale hr. Martin Lidegaard. 

Martin Lidegaard (RV): 
Også Det Radikale Venstre ser positivt på den 
sidste af de otte love. Det er jo ikke nogen hem- 
melighed, at vi fra radikal side tog meget aktivt 

del i rhelé lovgivningen om spredning af genmo- 
dificerede organismer og hele den debat, vi har .,: 
haft om gm o i Danmark, og vi synes egentlig, 
det er naturligt åt samle.de første erfaringer, vi ' 
gør os på det her område, i staten, så vi kan eva- 
luere det og få én samlet vurdering. ; 1 f, 

Det er jo forholdsvis begrænset, hvad det er 
af sager derude, så det giver mening at samle 
den kompetence på statsligt plan; og derfor rég- 
ner vi med at kunne stemme for lovforslaget. 

Tredje næstformand (Helge Adam,Møller):1 
Tak til ordføreren, og så går vi til næste ordfører,; 
Socialistisk Folkepartisordfører, hr. Steen Gade;: 

Steen Gade (SF): v.. 홢: - , 홢 - 
Jeg synes, det var fantastisk at høre hr. Jørn 
Dohrmanns beskrivelse af kravet ude i folkedyr; 
bet for lige netop at få den her lov sådan tæt på < 
borgeren, og så skal det hele placeres i staten. 
Det var smukt. 

Men når det nu er sagt, vil jeg sige, at vi godt 
kan tilslutte os lovforslaget, og på den måde en- 
der den her dag så alligevel på en eller anden : - 
god måde, selv Dm vi er gået så gruelig meget; : 
igennem siden kL 10 i ,fórmiddag., ,. ; 홢;: i;, ,; :! 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller):, 
Tak for det, og vi går til den sidste i ordførerræk- 
ken. Det er Enhedslistens ordfører, hr. Per Clau- 
sen. 

Per Clausen (EL): 
Nu kunne jeg så benytte lejligheden til at holde 
en lang tale om et eller andet, f.eks. genteknologi 
i almindelighed, men det vil jeg undlade at gøre, 
det ville nok ikke falde i god jord. 

Jeg vil nøjes med at sige, at det her faktisk er 
et meget fornuftigt forslag, og vi stemmer altid 
for fornuftige forslag, så derfor stemmer vi for 
det her, selv om vi godt ved, at det så indgår i 
statistikken over alle de forslag, som viser, at re- 
geringen ikke fører blokpolitik. Men det lever vi 
med, for vi er nødt til at stemme for fornuftige 
forslag. 

Miljøministeren (Connie Hedegaard): 
Jamen så er der jo ikke meget at sige. Der er i 
denne her sag forbrødring hele vejen rundt. Det 
er jo også en konsekvensændring, og derfor skal 
jeg ikke forlænge debatten, men blot takke for 
tilslutningen til det her forslag. Der er jo virkelig 
tale om en ægte forenkling, kan man sige. 
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Så vil jeg så lige her til allersidst i øvrigt takke 
for tilsagnene gennem dagen. Der er jo nogle 
forslag omkring råstoffer og jordforurening, 1 
hvor man har indtrykket cifi at vi vel nok burde 
kunne nå lidt bredere forlig. Det vil vise sig i en 
forhandling. 

Der er andre, hvor jeg også synes, at der fra 
begge sider har været visse åbninger, og dem vil 
vi i hvert fald fra regeringens side gøre, hvad vi 
kan, for at dyrke i den kommende tid i håb om, 
at vi sådan set kunne gøre det, der i sidste ende 
vil klæde folkestyret, nemlig at lidt flere kunne 
tilslutte sig lidt flere af de love, der ligger på det 
her område. Dér vil i hvert fald blive invitatio- 
ner til den fortsatte proces, og vi håber på et rig- 
tigt godt udvalgsarbejde. 

Hermed sluttede forhandlingen, og lovforslaget 
overgik derefter til anden behandling. 

Afstemning 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til Miljø- og 
Planlægningsudvalget. Hvis ingen gør indsigel- 
se, betragter jeg det som vedtaget. (Ophold). Det 
er vedtaget. 

Meddelelser fra formanden 

Tredje næstformand (Helge Adam Møller): 
Der er ikke mere på dagsordenen. 

Medlemmer af Folketinget Christian Mejdahl 
(V), Svend Auken (S), Poul Nødgaard (DF), Hel- 
ge Adam Møller (KF) og Niels Helveg Petersen 
(RV) har meddelt mig, at de ønsker skriftligt at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om revisionen 
af statens regnskaber m.m. og lov om statsrevi- 
sorerne. (Regnskabsgennemgang af regionernes 
regnskaber m.v.) 
(Lovforslag nr. L 140) 

Forslag til folketingsbeslutning om statsreviso- 
rernes valg og virksomhed. 
(Beslutningsforslag nr. B 49) 

Folketingets næste møde afholdes i morgen, fre- 
dag den 1. april 2005, kl. 10.00. 

Angående dagsordenen skal jeg henvise til 
den dagsorden, der er opslået i salen. 

Mødet hævet kl. 20.30 


